

Business Debate on TV	
Thursday:	19:15 new 22:30
Saturday:	8:15 15:15 18:15
Tuesday:	10:15 21:00 <small>night repeat</small>



“ဒီဗွီဘီ စီးပွားရေးဒီဘိတ်” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗွီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗွီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

ဒီတပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့
 “ဘဏ်အတိုးနှုန်းတွေလျှော့ချလို့ ရနိုင်မလား?” ဖြစ်ပါတယ်။

**အမှတ် - ၄၅၄၊ ၇လွှာ၊
 ကုန်သည်လမ်းနှင့် ဗိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊
 ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။**

မှတ်ချက်ပေးလိုတာ၊ အကြံပေးလိုတာ၊ မေးမြန်းလိုတာရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း
 ဖုန်းနံပါတ် **+၉၅၉၅၉၈၆၅၉၄၀** နဲ့ debate@dvb.no
 ကိုဆက်သွယ်မေးမြန်းနိုင်ပါတယ်။

ဘဏ်တိုးနှုန်းတွေ လျော့ချလို့ ရနိုင်မလား (ယမင်းမြတ်အေး)

လက်ရှိဘဏ်တိုးနှုန်း ၁၃ ရာခိုင်နှုန်းကိုလျော့ချနိုင်ဖို့ နည်းလမ်းတွေရှာဖွေသွားမယ်လို့ပြီးခဲ့တဲ့ ဖေဖော်ဝါရီ ၁၈ ရက်နေ့မှာပြုလုပ်ခဲ့တဲ့ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းရှင်တွေနဲ့တွေ့ဆုံတဲ့အခမ်းအနားမှာ စီမံကိန်းနဲ့ ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဦးကျော်ဝင်းကပြောကြားခဲ့ပါတယ်။ ဘဏ်တိုးနှုန်းကြီးမြင့်နေမှုကို လျော့ချဖို့အစိုးရနဲ့လွှတ်တော်ကြားမှာလည်းဆွေးနွေးမှုတွေ ရှိနေတယ်လို့သိရပါတယ်။

မြန်မာနိုင်ငံတော်ဗဟိုဘဏ်ရဲ့ ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌဦးဆက်အောင်ကတော့ နိုင်ငံတကာစံနှုန်းတွေအတိုင်း ဘဏ်တိုးနှုန်းတွေကို ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေအမျိုးအစားအပေါ်မူတည်ပြီး အတိုးနှုန်းဖြေလျော့ပေးဖို့ လုပ်ဆောင်သွားမှာဖြစ်တယ်လို့ပြောကြားထားကြောင်းသိရပါတယ်။

မြန်မာနိုင်ငံမှာ ပြီးခဲ့တဲ့အစိုးရအဆက်ဆက် ဘဏ်တိုးနှုန်းနဲ့ ပတ်သက်ပြီးအပြောင်းအလဲလုပ်ခဲ့တာတွေကြောင့် လက်ရှိအချိန်အထိဆိုရင် ပြောင်းလဲမှုလုပ်တဲ့အကြိမ်ပေါင်း ရှစ်ကြိမ်ရှိသွားပြီလို့ သိရပါတယ်။ ဘဏ်တိုးနှုန်းပြောင်းလဲတယ်ဆိုတဲ့နေရာမှာ လျော့ချလိုက်တယ်ဆိုတာထက် ငွေကြေးဖောင်းပွမှု မြင့်မားလာခဲ့တဲ့အတွက် တိုးမြှင့်ပေးခဲ့တဲ့ သာဓကတွေပဲများပါတယ်။ ပြီးခဲ့တဲ့ သမ္မတဦးသိန်းစိန်အစိုးရလက်ထပ်မှာဆိုရင်လည်းအပင်အပင်အပေါ် အတိုးနှုန်းနဲ့ ချေးငွေအပေါ် အတိုးနှုန်းတွေကို နှစ်ကြိမ်တိုင်တိုင် လျော့ချခဲ့တာ တွေ့ရပါတယ်။

ငွေကြေးဖောင်းပွမှုနဲ့ ဘဏ်တိုးနှုန်း

မှတ်မှတ်ရရ အစိုးရသစ်တက်လာပြီး ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဇူလိုင်လ ကို ပြန်ကြည့်ရင် မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ လက်ရှိ ငွေဖောင်းပွမှုနှုန်းက ၁၂ ဒသမ ၁၂ ရာခိုင်နှုန်းအထိ ရှိလာခဲ့တဲ့အတွက် စီချိန်တင် ကာလတစ်ခုလို့ ပြောရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ (မှတ်ချက် - ဦးသိန်းစိန်လက်ထက်မှာ ၁၃ ရာခိုင်နှုန်းအထိမြင့်တက်ဖူး။ ဘဏ်တိုးနှုန်းမြင့်နေတာကြောင့် စီးပွားရေးမှာ ကမောက်ကမဖြစ်စေတဲ့ အနေအထားကိုလည်း ဖြစ်ပေါ်စေခဲ့တာ တွေ့ရပါတယ်။ လက်ရှိ နိုင်ငံတော်ဗဟိုဘဏ် ပ်ဆိုဒ်မှာ ကြေညာထားတဲ့ ငွေဖောင်းပွမှုနှုန်း (Annual rate of Inflation) ကတော့ ၆ဒသမ ၄၁ % ဖြစ်ပါတယ်။

မြန်မာပြည်မှာ စစ်အစိုးရခေတ်တစ်လျှောက်လုံးနီးပါး ငွေကြေးဖောင်းပွမှုနှုန်းက စုဆောင်းငွေအတိုးနှုန်းထက်များခဲ့တာ တွေ့ရမှာပါ။ လက်ရှိမှာတော့ဘဏ်တွေရဲ့ စုဆောင်းငွေအပေါ် သတ်မှတ်ထားတဲ့ အတိုးနှုန်းက ၈ ရာခိုင်နှုန်းဝန်းကျင်ပဲရှိပြီး ငွေချေးအပေါ် သတ်မှတ်ထားတဲ့ အတိုးနှုန်းကတော့ ၁၃ % ဝန်းကျင်ရှိနေပါတယ်။ ဒီအတိုး နှုန်းတွေက တစ်နှစ် အတိုးနှုန်း တွေ ဖြစ်တာကြောင့် တစ်လချင်းအနေအထားနဲ့ကြည့်မယ်ဆိုရင်တော့ အပင်အပင်အတွက် ဘဏ်တိုးနှုန်းက ၀ ဒသမ ၆ % နဲ့ ချေးငွေဘဏ်တိုးနှုန်းက ၁ % ကျော်ကျော် ရှိနေတာပါ။

ဘဏ်ကငွေဆိုတာက အပေါင်ပစ္စည်း ရှိမှ ရတဲ့အတွက် အပေါင်ပစ္စည်း မရှိတဲ့ လုပ်ငန်းရှင်တွေက အပြင်မှာနားလည်မှု၊ ယုံကြည်မှုနဲ့ချေးရပါတယ်။ မြန်မာ့စီးပွားရေးလုပ်ငန်းကြီးတစ်ခုလုံး လည်ပတ်နေတဲ့ချေးငွေရဲ့ ပြင်ပအတိုးနှုန်းတွေဟာ တစ်လ ၃% နဲ့ တစ်နှစ်ကို ၃၆ ရာခိုင် နှုန်းလောက်အထိ မြင့်မားနေတာ တွေ့ရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါတွေဟာ အိတ်နီမီကြီးတစ်ခုလုံးကို ထိခိုက်သလို အထူးသဖြင့် အသေးစား လုပ်ငန်းတွေ နုလန်ထူဖို့ မလွယ်တဲ့ အနေအထားတစ်ခုလည်းဖြစ်နေပါတယ်။ နိုင်ငံတကာ လုပ်ငန်းတွေက ပျမ်းမျှအားဖြင့် ၅ ရာခိုင်နှုန်း၊ ၆ ရာခိုင်နှုန်းအတိုးနဲ့ချေးယူလုပ်ကိုင်ခွင့်ရနေတဲ့ အတွက် မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ အနေအထားဟာ နိုင်ငံတကာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံတဲ့သူတွေနဲ့ ယှဉ်ပြိုင်တဲ့ အခါမှာလည်း အခက်အခဲဖြစ်မယ့် အနေအထားဖြစ်နေပါတယ်။

ဥပမာဒေသတွင်းက အာဆီယံနိုင်ငံတွေကို ကြည့်မယ်ဆိုရင် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု အမြင့်ဆုံးနဲ့ doing business report မှာ နံပါတ် ၁ အဆင့်မှာရှိနေတဲ့ စင်ကာပူနိုင်ငံအပါအဝင် မလေးရှားနဲ့ ထိုင်းနိုင်ငံတွေရဲ့အခြေအနေကို လေ့လာကြည့်ရင် ဒီနိုင်ငံတွေဟာ ဘဏ်အတိုးနှုန်းနဲ့ ငွေဖောင်းပွမှုကို ၃% အောက်မှာ နှစ်ပေါင်းများစွာ ထိန်းထားနိုင်ကြတာတွေ့ရမှာဖြစ်ပါတယ်။ ဒီနိုင်ငံတွေဟာ မြန်မာနိုင်ငံမှာ လာရောက် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံနေကြတဲ့ နိုင်ငံတွေလည်းဖြစ်ပါတယ်။ လုပ်ငန်းရှင်တွေအနေနဲ့ သူတို့ယှဉ်ပြိုင်နိုင်

ဖို့ဆိုရင် ဘဏ်အတိုးနှုန်းနဲ့ ငွေဖောင်းပွမှုနှုန်း ကျသွားစေမယ့် မူဝါဒတစ်ရပ် လိုအပ်နေပြီလို့ သုံးသပ်ကြတာလည်းရှိပါတယ်။

လုပ်ငန်းရှင်တွေနည်းတူ ပြည်သူလူထုခံစားနေရတဲ့ ဥပမာတစ်ခုကတော့ တန်ဖိုးသင့်အိမ်ရာတွေကို နှစ်ရှည်အရစ်ကျ စနစ်ဖြင့်ရောင်းချပေးရာမှာ လက်ရှိဘဏ်အတိုးနှုန်းကြောင့်ဝယ်ယူသူတွေ အနေနဲ့ တိုက်ခန်းတစ်ခန်းတန်ဖိုးကို နှစ်ခန်းစာလောက်နီးပါးပေးပြီး ဝယ်ယူနေရတဲ့ အနေအထားပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါကြောင့် ဘဏ်တိုးနှုန်းတွေ လျော့ချပေးဖို့လိုတယ်လို့ သုံးသပ်ကြတာမျိုးလည်းရှိပါတယ်။

ဘဏ်တိုးနှုန်းကိုတကယ်ပဲလျော့ချနိုင်မလား

လတ်တလောမှာတော့ မြန်မာနိုင်ငံတော်ဗဟိုဘဏ်ကနေပြီး ဘဏ်တိုးနှုန်းလျော့ချနိုင်ဖို့ ပြင်ဆင်နေတဲ့အကြောင်း သတင်းတွေထွက်ပေါ်နေသလို ပြည်တွင်းအခွန်များစီးပွားဌာနကလည်း ပမာဏများပြားတဲ့ ဘဏ်အပင်ငွေတွေအပေါ်မှာ အခွန်ကောက်ဖို့ပြင်ဆင်နေတယ်ဆိုတဲ့ သတင်းတွေထွက်ပေါ်နေပါတယ်။ ပညာရှင်တွေကတော့ ဘဏ်တိုးနှုန်းလျော့ချတာနဲ့ ပမာဏများပြားတဲ့ ဘဏ်အပင်ငွေတွေအပေါ် အခွန်ကောက်ခံတာကို တစ်ပြိုင်နက်ထိ လုပ်မယ်ဆိုရင် ဘဏ်တွေကိုအပင်ငွေလျော့ကျသွားနိုင်တဲ့ အခြေအနေကြောင့် မြန်မာ့စီးပွားရေးအပေါ်လည်း သက်ရောက်မှု ကြီးလာနိုင်တယ်လို့ သုံးသပ်ကြတာလည်းရှိပါတယ်။ တစ်ချို့ကတော့ ဘဏ်အတိုးနှုန်းကိုလျော့ချသင့်တယ် ဒါပေမယ့် အပင်ငွေအပေါ် အခွန်ကောက်တာကိုတော့ မလုပ်သင့်ဘူးလို့မြင်ကြတယ်။

ချိတ်ပြီး သုံးသပ်ရမယ်ဆိုရင် ဘဏ်တိုးနှုန်းနဲ့ပတ်သက်ရင် လျော့ချသင့်တယ်ဆိုတဲ့ အမြင်ရှိသလို ငွေကြေးဖောင်းပွမှု မြင့်မားနေတဲ့အတွက် လျော့ချလို့မရနိုင်ဘူးဆိုတဲ့ အမြင်လည်းရှိနေပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံဟာ အာဆီယံနိုင်ငံတွေထဲမှာ ဘဏ်တိုးနှုန်းအမြင့်မားဆုံးနိုင်ငံ ဖြစ်နေတာကြောင့် ၂၀၁၈ ခုနှစ်အာဆီယံစီးပွားရေးဆိုင်ရာ အဝန်းအပိုင်းပေါ်လာရင် စင်ကာပူ၊ ထိုင်းစတဲ့ဘဏ်တိုးနှုန်းနိမ့်တဲ့ အာဆီယံဒေသနိုင်ငံတွေက လုပ်ငန်းရှင်တွေနဲ့ ယှဉ်ပြိုင်ရာမှာခက်ခဲစေမယ့်အကြောင်း သုံးသပ်ကြတာပါ။

ဘဏ်တိုးနှုန်းလျော့ချတာ နဲ့တစ်ပြိုင်နက်ငွေဖောင်းပွမှုနှုန်းကလည်း လျော့ကျသွားမယ်ဆိုတဲ့ အမြင်ပေါ်မှာလည်း ကွဲလွဲမှုတွေ ရှိနေပါတယ်။ ဘဏ်တိုးနှုန်းအပြောင်းအလဲ လုပ်တတ်တဲ့ အနေအထားတစ်ရပ်ကို ပြန်ကြည့်ရင် စီးပွားရေးကျဆင်းနေတဲ့ အချိန်မျိုးမှာပိုပြီးအပြောင်း အလဲလုပ်တတ် ပေမယ့် တက်နေတဲ့ ကာလမှာပြောင်းတာမျိုးလည်းရှိတတ်ပါတယ်။ ယေဘုယျအားဖြင့်တော့ စီးပွားရေးကျဆင်းနေတဲ့အချိန်မှာ အတိုးနှုန်း လျော့ချလေ့ရှိပြီး စီးပွားရေး အရှိန်မြင့်နေတဲ့ ကာလတွေမှာတော့ ငွေကြေးဖောင်းပွမှု မြင့်မားလာတတ်တဲ့အတွက် ဘဏ်တိုးနှုန်းကိုပါ လိုက်မြှင့်လေ့ရှိပါတယ်။

အဲဒီလိုအတိုးနှုန်းပြောင်းလဲလိုက်တာတွေဟာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု အလုပ်အကိုင်ရရှိမှု စတာတွေအတွက်အကျိုးသက်ရောက်မှုရှိနိုင်ဖို့ရည်ရွယ်ကြတာများပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ လက်ရှိအနေအထားကတော့ စီးပွားရေးတက်လာလို့ တိုးတက်မှု ဖြစ်စဉ်နဲ့အတူ ကပ်ပါလာတဲ့ ငွေကြေးဖောင်းပွမှု မဟုတ်ဘဲတရားမဝင် ငွေကြေးစီးဆင်းမှုတွေကို မထိန်းသိမ်းနိုင်သေးတာ၊ ဒီလုပ်ငန်းတွေကို တရားဝင်လမ်းကြောင်းပေါ်ကိုလည်း ဆွဲမတင်နိုင်သေးတာ၊ ပြိမ်းချမ်းရေးမရနိုင်တာ၊ ပဋိပက္ခ စီးပွားရေးတွေအားကောင်းနေတာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု အပိုင်းမှာမျှော်မှန်းထားသလောက် ဝင်မလာနိုင်သေးတာ၊ ကုန်သွယ်မှုလို့ငွေတွေ ဆက်တိုက်ပြုခဲ့တာတွေကြောင့် ဖြစ်လာရတဲ့ အနေအထားလို့ပညာရှင်တွေက သုံးသပ်ကြပါတယ်။

စီးပွားရေး တုံ့ဆိုင်းတာက stagnation၊ ငွေကြေးဖောင်းပွမှု မြင့်တက်နေတာက inflation ဖြစ်ပြီး ဒီနှစ်ခုကို တစ်ပြိုင်နက်ထိခံစားရရင်တော့ (stagflation) ဖြစ်နေတယ်လို့ ပြောကြပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံဟာ စတစ်ဖလေးရှင်းဖြစ်နေတဲ့ နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံလား၊ ဒီပြဿနာဘယ်လောက်အထိကြီးထွားနေပြီလဲ၊ ဒီတစ်ပတ် DVB စီးပွားရေး ဒီဘီတီအစဉ်မှာဆွေးနွေးသွားမှာဖြစ်ပါတယ်။